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Districte de Sant Andreu  

ACTA/RESUM DEL CONSELL DE BARRI DE BON PASTOR 
 
Data:  Dimarts, 21 de novembre de 2022 

Horari:  De 18:30 hores a 20:30 hores 

Lloc:   Presencialment: Centre Cívic del Bon Pastor  

                             Telemàticament: streaming  

 

Assistència 

Assistència total presencial  en el moment de màxima afluència: 42 

Ciutadanes i ciutadans: 11 

Representants d’entitats: 11       

Altres (consellers, tècnics i ponents): 20      

 

Presideix la regidora del Districte Sra. Lucía Martín 

amb el suport del vicepresident del Consell de Barri  Sr. Jorge Bueno  

 

Consellers/res presents: 

 
Antonio Fortes Gutiérrez, conseller del barri (GMD PSC) 
Sonia Amable Abellán Carretero, (GMD BcnComú) 

Montserrat Reyes Mestre,  (GMD ERC) 
Marcos Rodríguez Hernández (GMD Cs) 
Gerard Sentís Garcés (Conseller Tècnic) 
 

Tècnics municipals i d’altres serveis i ponents: 

 
Maria Gas, Gerenta 
Lucas M. Martínez Chito, Direcció Serveis a les Persones i Territori de Sant Andreu 

Virginia Cierco, Biblioteca de Bon Pastor 

Núria Ruiz, Biblioteca Bon Pastor 
Miquel Àngel Lozano, Pla de Barris 
Aritz García i Gemma Canela del Programa d’Acompanyament al Reallotjament  
Joan Escayola Guàrdia Urbana de proximitat Bon Pastor 

Rafa Fajardo Transforma’t Bon Pastor 
Domi Direcció Institut Escola El Til·ler 
Marc Direcció Centre Cívic 

Moisès Jordi Pinatella Barcelona Activa 
 
 

Entitats representades: 
 

- Associació de veïns i veïnes de Bon Pastor 
- Fem Soroll 

- Penya Barcelonista 

- Banc del Temps 



  
 

 

 

2 

Districte de Sant Andreu  

- Centre d’Estudis Històrics Vila Besòs 

- Associació d’Empresaris del Bon Pastor 

- Associació Bopart 

 

Presentació del consell i ordre del dia 

Pren la paraula el conseller de barri, Sr. Antonio Fortes,  per donar la benvinguda a les 

Entitats i als veïns i veïnes que són presents al plenari del Consell de Barri i dona pas a 
la regidora per començar amb l’ordre del dia: 

1. Informe de la regidora 
2. Seguiment Pla de Barris 
3. Actuacions de millora al polígon industrial  
4. Precs i preguntes 

Desenvolupament de la sessió 

 
1. Informe de la regidora. 

 
1.1. Edificis 4a. Fase Cases Barates: 

La regidora informa que el passat divendres 18 de novembre es van lliurar les claus 
d’una part dels pisos de la 4a. Fase que estava prevista pel mes de juliol i que es va 
endarrerir. Queda pendent el lliurament de claus del G2 pels pisos de llogue r que 
està prevista pel mes de febrer del 2023 (també s’endarrereix un mesos), en cas 
que es pugui es lliuraran abans. 

Els pisos de compra estan fent gestions amb les entitats bancàries i s’aniran lliurant 
les claus en la mesura que tinguin aprovada la hipoteca. 

Dels habitatges sobrants, s’ha d’acabar de tancar criteris d’adjudicació entre 
l’IMHAB i l’Associació de veïns i veïnes del Bon Pastor. Es farà un Jornada oberta al 
barri per explica els criteris d’adjudicació dels habitatges sobrants i clarifica que 
seran per gent empadronada a Barcelona i no fora de Barcelona. 

1.2. Mercat del Bon Pastor: 

Fa mesos que els paradistes del Mercat del Bon Pastor havien informat del consum 

energètic desorbitat amb factures molt elevades. S’ha resolt el problema i ha hagut 
una baixada del cost en les factures. 

Informa de la figura de la dinamitzadora del Mercat que fa mesos hi ha per tal de 
dinamitzar el mercat i generar accions per que hi hagi més afluència. 
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1.3. MPGM Mercedes: 

Després del procés participatiu s’informa que l’aprovació inicial es va fer sense cap 
vot en contra de cap partit polític. Actualment està obert el període formal per fer 
les al·legacions fins a finals de mes. 

1.4. MPGM Maquinista: 

Es va fer una sessió específica informativa al barri del Bon Pastor i la regidora 

explica que es tracta d’una modificació urbanística aprovada al 2014 amb l’anterior 
Govern. L’actual Govern no estava d’acord ja que suposava una ampliació del 
Centre Comercial i la construcció d’habitatges amb moltes plantes. Es va entrar en 

un procés judicial i actualment hi ha un acord que millora l’anterior tot i que no és 
el que s’hauria volgut. 

En l’actual acord hi ha una reducció de l’ampliació del Centre Comercial, 
construcció de més habitatges però distribuïts de forma diferent i amb menys 
alçada i menys places d’aparcament. A més a més, el privat haurà de pagar 
2.000.000 d’euros que es destinaran en millores de mobilitat. 

S’informa que el període d’al·legacions està obert des de dijous passat dia 17 de 
novembre. 

1.5. Pont de Santander: 

Les obres del Pont de Santander es van començar al mes de setembre i està previst 

que acabin en 17 mesos. Suposa una inversió de 10.000.000 d’euros i connectarà el 
barri de Bon Pastor de Sant Andreu amb el barri de La Verneda de Sant Martí. 

1.6. Millores al CEM: 

S’informa de les millores al CEM que tenen a veure amb l’accessibilitat. Es duran a 
terme per fases i d’aquí 3-4 mesos possiblement comencin les obre de la primera 
fase. El que ja s’ha fet és canviar la gespa. 

1.7. Recuperació de la Memòria Històrica del Barri: 

S’actuarà en una de les mitgeres de la plaça Fèlix Rodríguez de la Fuente amb un 
projecte que tindrà a veure amb la memòria històrica del barri a partir de l’estudi 
que ha fet la Universitat. Està previst pel primer trimestre del 2023 amb 
finançament de la taxa turística.  

S’instal·larà  abans de finals d’any al Parc de la Maquinista la locomotora que es va 
fabricar a La Maquinista per tal de recordar el passat industrial.  
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1.8. Actuacions de millores a diversos carrers dels polígons: 

D’aquí al mes d’abril del 2023 es duran a terme diverses actuacions de millora als 
carrers dels polígons com refer escocells, pintar pas de vianants, arranjaments de 

voreres, etc. per que sigui més transitable i menys perillós per la circulació de les 
persones. 

 

2. Pla de Barris. 

Ponents: Miquel Angel Lozano, tècnic del Pla de Barris i Aritz García del Programa a 
l’Acompanyament al Reallotjament de les cases barates. 

(Veure document explicatiu adjunt) 

Explica que el Pla de Barris es va iniciar al 2006 sent la primera edició fins el 2020 i 

suposant una inversió de 21.000.000 d’euros. Actualment, en la segona edició 
2021-2024, a Bon Pastor serà un manteniment de línies ja obertes. 

Actuacions obertes al Bon Pastor i Baró de Viver: 18 actuacions 

Pressupost: 4.250.000 euros. 

Àmbits del Pla de Barris: 

- Educació i salut pública:  

 Consolidació dels nous perfils psicosocials als centres educatius: Educador/a 
Social i Especialista en atenció emocional. 

 Consolidació del Til·ler Musical. 

 Consolidació dels projectes de foment lector i compressió lectora. 

 Fomentar programes de lleure educatiu de base comunitària: Baobab. 
 

- Drets socials, equitat de gènere i acció comunitària: 

 Completar l’equipament museístic de les cases barates i donar suport al 
projecte de recuperació de la memòria històrica. 

 Suport al Servei d’Interculturalitat del Districte de Sant Andreu i a les seves 
accions. 

 Desplegament de la Xarxa de Resposta Socioeconòmica (XARSE).  

 Projectes per reduir l’escletxa digital i augmentar la connectivitat wifi.  

 Suport per la conciliació laboral, familiar i personal i en les tasques de cures: 
Concilia. 
 

- Habitatge: 

 Programa de rehabilitació per a finques d’alta complexitat.  

 Programa d’acompanyament al reallotjament de les cases barates.  
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- Ocupació, impuls econòmic i economia social: 

 Dinamització dels polígons: ecodistricte industrial. 

 Ocupació i regularització 

 Programes de formació i experiència laboral. 

 Programa d’homologació d’estudis i acreditació de competències.  
 

 
3. Millora del polígon industrial. 

Ponents: Maria Gas Gerent del Districte de Sant Andreu i Moisès Jordi Pinatella 
Tècnic de dinamització dels polígons industrials de l’Eix Besos, Barcelona Activa. 

3.1. Projecte de dinamització dels polígons industrials de l’Eix Besòs:  

(Veure document explicatiu adjunt) 

- Pla d’acció: una estratègia de futur per als polígons del Besòs  (la finalitat és 
potenciar els polígons del Besòs). Eixos d’intervenció:  

 Eix 1: Urbanisme: regular usos, adaptar alçades edificis, normes, etc. 

 Eix 2: Espai públic i dotacions: millora de carrers (més amables) i atreure 
noves empreses. 

 Eix 3: Programes de competitivitat empresarial: ajudar a empreses a 
millorar. 

 Eix 4: Associacionisme i governança: donar suport a l’associació de les 
empreses del polígon industrial per créixer associats per ser més 

representatius, fomentar la cooperació entre empreses, crear web del 
polígon per què les empreses es coneguin, etc. 

 
- Programes: 

 D’economia circular: per millorar l’eficiència de l’ús de recursos.  

 De màrqueting digital: per millorar l’estratègia de màrqueting digital per 
vendre més. 

 Indústria 4.0: s’acompanya en el procés productiu per adaptar-se als reptes 
actuals i incorporar la tecnologia. 

 
3.2. Abocament de residus en espais i seguiment: 

La Gerent del Districte actualitza la informació dels espais detectats on es 
produeixen abocaments de residus i explica el seguiment que s’està duent a terme:  

- C/ Avançada: era el punt més problemàtic però des de la  col·locació dels new 
jerseis ha baixat molt l’abocament tot i que no s’ha reduït del tot. Queda 

pendent col·locar càmeres de seguretat per què és una acció que es fa quan hi 
ha delictes penals i ha d’anar a la Comissió de Seguretat de la Generalitat, es 
preveu que sigui complicat l’aprovació. Per presentar-ho a la Comissió de 
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Seguretat de la Generalitat s’ha de fer un informe justificatiu i un informe 

complementari on consti on col·locar les càmeres. Es contractarà una empresa 
que pugui fer aquest informe. 
 

- Pg. De la Verneda 154: S’ha detectat aquest nou punt d’abocament en aquest 
solar d’ADIF on hi havia una ocupació. S’està treballant en diferents nivells: 1. 
està avisada neteja; 2. S’obrirà un expedient sancionador a ADIF; 3. S’ha fet un 
informe detallat als comandaments d’ADIF. 

 

- C/ Ferrocarril: es tracta d’un nou punt d’abocament que ha millorat des de la 
pavimentació. S’està fent seguiment. 
 

- C/ Torrent de l’Estadella amb Pg. Estadella: els contenidors en ocasions es 
desborden. 
 

Pendent fer reunió amb neteja. 
 

4. Precs i preguntes. 
 
El vicepresident del Consell de Barri, sr. Jorge Bueno, dona pas als precs i  

preguntes. 

Preguntes i/o comentaris veïns i/o 

Entitats 

Respostes 

Veí C.: exposa que vol saber com està el 

Projecte Casa de la Vila d’Enric Sanchís ja 
que s’han fet diferents reunions 
participatives per acordar els 
equipaments que aniran allà, a més 

informa que l’estat de la paret (diu que 
està caient i no s’està rehabilitant) i 
també vol reivindicar l’equipament del 
camp de futbol del C/ Santander. 

Veïna G: pregunta si està previst tornar a 
posar els fanals de la Font de Canaletes 
davant del Mercat. 

Veí: Explica que els veïns de la zona del C/ 
Barri Vermell- C/ Estadella- C/ Sant Adrià- 

C/ Ciutat d’Assumpció,  estan patint 
discriminacions i informa: es va canviar 
un contenidor d’escombraries al C/ Sant 

Adrià (el van moure dins del mateix 

La regidora respon agrupant els temes. 

Camp de Futbol: es recupera amb la 
negociació  del MPGM Mercedes i el 

camp de futbol anirà a la zona del 
Molinet, tot i que cal fer un canvi de 
qualificació urbanística. 

Enric Sanchis: durant la pandèmia queda 
aturat. La idea és aprofitar aquest espai i 

veure quins equipaments acollirà. Amb el 
procés participatiu que hi va haver 
juntament amb el llistat d’equipaments 

que s’han fet amb el MPGM s’haurà de 
veure el pressupost i prioritzar-lo  pel 
proper mandat. 

Quan s’acabi la 4a. Fase de reallotjats on 
també hi haurà més edificis públics és 

possible que hi hagi algun espai per 
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carrer) el que va provocar que perdessin 
una plaça d’aparcament i que la vorera 

sigui més estreta. S’ha demanat que es 
tregui el pal informatiu que hi ha posant-
lo en un altre indret, així com també 
posar en la part de la vorera que queda 

més estreta una mena de plataforma (on 
han tret la plaça d’aparcament) com la 
dels autobusos per què el carrer sigui més 

ample i afavorir d’aquesta manera el pas 
dels vianants i encara no s’ha fet. 

També comenta fets relacionats amb 
conductes incíviques: com l’abocament 
d’escombraries  a qualsevol lloc i hora, el 

llançament de bosses amb excrements de 
gossos, etc.  

Es va retirar una paperera a la cantonada 
del C/ Barri Vermell per evitar que en 
aquella zona es deixessin bosses 

d’escombraries però sembla que no ha 
servit de gaire i es segueixen depositant 
bosses d’escombraries. Demana que es 
torni a posar la paperera. 

També comenta tema llums de Nadal: 
sembla que altres anys on és la rotonda i 
les rodes Rodi hi havia llums i ara no hi 
ha. 

Mobilitat busos i canvis de recorreguts: es 

queixa del canvi de recorregut de l’H4 ja 
que els veïns que viuen en aquella zona 
ara han de baixar amb el bus al C/ Lima o 

C/ Arbeca quan abans tenien una parada 
al costat de casa i demana que pugui girar 
per Pg. de l’Havana amb Ciutat 
d’Assumpció i després que anés pel C/  
Sant Adrià.  

Veí T.: Reforça el Projecte que ha 
comentat veí C. respecte el Projecte Casa 
de la Vila d’Enric Sanchis. 

També demana informació sobre la 
promoció privada en aquell mateix espai 

Entitats del barri ja que hi ha una 
mancança. 

Fanals: s’han fet les gestions per 
aconseguir els fanals i que es puguin 

tornar a col·locar. S’ha demanat l’informe 
a Patrimoni Històric per poder demanar a 
Enllumenat que puguin col·locar aquests 

fanals. Es preveu que es solucioni aviat i 
s’instal·lin els fanals. 

Residus: 

- Senyalització i plaça aparcament. 
- Plataformes. 
- Desbordament de contenidors. 

Es convocarà una reunió amb empresa de 
neteja per tractar aquests temes durant 

el proper mes i que quedi resolt: 
augmentant freqüència, més contenidors, 
movent el poste, etc. El Conseller del 
Barri Antonio Fortes fa l’aportació que ja 

s’ha fet una reunió amb neteja on s’han 
recollit necessitats i mancances. 

Promoció privada Enric Sanchis: no es té 
el detall de com està però hi havia algun 

problema per què sembla que era una 
herència i no es sap en quin punt està 
ara. Cal mirar-ho. 

Escocells i arbrat: Es contactarà amb 
Parcs i Jardins pels escocells davant del 

Lidl, per les herbes del C/ Cresques i 
també per la poda del C/Estadella ja que 
els veïns/es diuen que la poda és 

insuficient per què han podat poc i els 
pisos continuen sense que entri gaire 
llum natural.   
 

Herbes solars privats: ordre de neteja a la 
propietat. 

C/Balmes amb C/Sant Adrià: el Consorci 
del Besòs està acabant de redactar el 
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que obriria el carrer sense sortida i aniria 
be per dinamitzar el Mercat. 

Reforça la importància de les Fonts 
davant del Mercat. 

Diu que s’ha plantat un arbre nou davant 
el Lidl amb un nou escocell i que els dos 

escocells que  hi havia al costat estan 
sense arbres. Es demana que es faci 
alguna acció com replantar, posar 
jardineres o be tapar els escocells. 

Aporta que seria important fer alguna 
acció al polígon al C/ Balmes a la boca del 
metro de La Verneda similar a la del C/ 
Caracas. 

Explica que l’Associació de Mercat està 

treballant per oferir servei a les fàbriques 
dels polígons però que amb la finalització 
del contracte al mes de desembre de la 
persona que dinamitza el mercat potser 

queda aturat. Es demana si des de 
Barcelona Activa es pot mantenir la 
dinamització del Mercat per vendre als 

polígons directament i fer-ho extensiu 
també a l’Associació de Comerciants per 
tal de fomentar el comerç de proximitat. 

Veí R.: Demana informació sobre les 
places d’aparcament dels edificis de la 4a 

fase de les Cases Barates ja que comenta 
que en una reunió a la Seu del Districte es 
va dir que es llogarien i encara no s’han 
adjudicat. 

C/ Biosca: no es pot girar a la dreta des de 
que es van iniciar les obres de la 4a. Fase  
i s’ha d’anar fins al C/Sas per anar cap al 
lateral de la Ronda. Vol saber si això 

canviarà ara que ja han finalitzat les 
obres. 

Els contenidors de la recollida de 
neumàtica sovint estan plens  i  queden 

embossats. Ha enviat fotos de diferents 

projecte executiu. 

Comerç: el dinamitzador del Mercat 
acaba al mes de desembre i es planteja 
com seguir dinamitzant el Mercat amb el 

polígon. Es parlarà amb Barcelona Activa i 
la regidoria de comerç per veure si es pot 
allargar la contractació del dinamitzador 
o buscar un altre recurs. 

C/Biosca i no poder girar a la dreta per les 

obres de la 4a. Fase: es parlarà amb 
Ecologia Urbana per saber si és definitiu o 
no ja que no es té informació. 

C/Cresques: 

- Cotxes abandonats: mirar 
matrícula i parlar amb Guàrdia 

Urbana per retirada. 
- Augmentar contenidors: es 

parlarà amb Servei de Neteja. 
- Solars amb herbes i rates: 

prioritari, es parlarà amb Neteja. 

C/Sas i trànsit de vehicles: Es portarà a la 
Taula de Mobilitat del Districte. Valorar 
elements i mesures dissuasives. 

Busos: hi ha prevista una reunió oberta 
amb Mobilitat que serà monogràfica de 

busos per fer peticions de línies, reforçar-
les, fer canvis, recorreguts alternatius, 
etc. 

Millores del polígon: cal omplir unes 
fitxes tècniques i es faran arribar per fer 

seguiment del que està previst. Les idees 
és que les millores estiguin fetes abans de 
l’abril del 2023. 

Aparcaments: és un procés lent i 
complex. Es posaran al dia de com està el 
procés en les properes setmanes. 

C/ Balmes- Fra Juniper Serra i Caracas cap 
amunt: s’ha d’establir una bona connexió 
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carrers del barri. 

Veí J.: Exposa diferents situacions del 
C/Cresques: 

- Cresques entre Flix i Formiga: 
presència d’herbes que han 
crescut molt en la zona de 

pàrquing i això fa que hi hagin 
rates. 

- Cresques al pàrquing de cotxes: 

cotxe possiblement abandonat 
amb rodes punxades i brut, treu 
una plaça d’aparcament. 

- Contenidors insuficients al C/ 
Cresques ja que s’emplenen molt 
aviat. Demana més contenidors. 

- Cresques, entrada per Foc Follet 
12 i 28. Hi ha dos solars 
aparentment abandonats on  hi ha 
rates. 

- Cresques 65: lloc de botellón que 
després queda brut i atrau a les 
rates. A l’estiu ocasiona moltes 

molèsties i s’han enviat diferents 
missatges a la web de 
l’Ajuntament. 

Demana que l’Ajuntament sigui més 
transparent a l’hora de donar resposta a 

queixes o consultes de veïns/es i no 
només fer constar el Departament sinó 
també la persona de referència ja que per 

posar la queixa o suggeriment el veí/na 
ha d’introduir moltes dades i informació. 

Veí: C/ Sas hi ha un excés de tràfic de 
vehicles: camions, furgonetes, autobusos 
(passen 5 línies de busos) amb el que això 

genera, i a més també dificulta la sortida 
dels cotxes dels pàrquings dels edificis. 

Veí J.M.: Parla de les millores del polígon 
industrial, sobretot el Monsolís ja que 

s’han asfaltat els carrers però a les 
voreres no s’ha fet cap intervenció  i 

i s’està estudiant el projecte base per 
saber la inversió que suposarà (que serà 

molt elevada), també s’ha de mirar si es 
pot rebre algun ajut europeu. 

Mercat i Associació de Comerciants: fa 
uns anys hi havia uns vals de descompte 
pels treballadors per comprar a comerços 

del barri però no va funcionar gaire bé. En 
aquests moments s’està treballant per 
que es contacti amb les empreses dels 

polígons per promoure el Mercat però al 
tenir la Maquinista al costat amb un 
horari ampli i un pàrquing obert no ajuda 
ja que molts treballadors abans i després 

de la jornada laboral van al Centre 
Comercial a comprar. 

Adquisició de més naus industrials: 
s’informa que s’ha comprat dues naus 
més a Poblenou per diferents projectes i 

que el procés d’adquisició de naus és 
complex: procés de selecció lent, s’ha de 
fer la licitació i s’ha d’avaluar què es vol 
posar en aquell espai.  
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demana que s’informi al respecte. 

Comenta que l’Ajuntament ha comprat 
una nau al C/Costa Daurada amb C/Ciutat 
d’Assumpció i ara sortirà la licitació, amb 

la finalitat de poder orientar a les 
empreses. Voldria saber si està prevista 
alguna altra acció que suposi la compra 

de més naus per la mateixa finalitat. 
Considera molt important apostar pels 
polígons industrials  i demana informació 
si s’avança en aquest sentit. 

 
 

La regidora dona per acabat el Consell de Barri. 

 

Barcelona, 21 de novembre 2022. 


